

LAPORAN ANTARABANGSA AMNESTY 2020/21: NEGARA HAK ASASI MANUSIA DUNIA

MALAYSIA

Siasatan terhadap aktivis hak asasi manusia dan pengkritik kerajaan, serbuan besar-besaran terhadap pendatang tanpa dokumen dan penolakan kapal pelarian menyumbang kepada kemerosotan hak asasi manusia di Malaysia. Orang LGBTI terus menghadapi diskriminasi manakala kaum Orang Asli tetap menghadapi ancaman daripada pembalakan dan pelombongan. Penambahbaikan hak asasi manusia, termasuk pembentukan suruhanjaya polis yang bebas dan penghapusan hukuman mati mandatori, terhenti di bawah pentadbiran baru.

LATAR BELAKANG

Pada bulan Februari, kerajaan gabungan Pakatan Harapan runtuh setelah anggota parlimen keluar membentuk Perikatan Nasional di bawah Perdana Menteri baru Muhyiddin Yassin. Negara ini diletakkan di bawah Perintah Kawalan Pergerakan (MCO) dari bulan Mac sebagai tindakbalas terhadap wabak COVID-19. Penduduk penjara tidak dikurangkan dengan ketara walaupun terdapat lebih daripada 5.000 jangkitan.

KEBEBASAN BERTAMBAH, BERSATU DAN BERSUARA

Pembela hak asasi manusia disiasat dan didakwa yang paling biasanya di bawah Seksyen 233 Akta Komunikasi dan Multimedia (CMA). Pada bulan Mac, aktivis Fadhiah Nadwa Fikri disiasat atas siaran media sosial beliau yang meminta demonstrasi menentang pertukaran kerajaan. Fadhiah dan 18 aktivis lain kemudian disiasat kerana gagal memberikan notis untuk tunjuk perasaan. Pada bulan Mei, 262 siasatan hasutan dilaporkan sejak permulaan tahun ini, sementara 143 kes dibuka di bawah CMA. Pada bulan Jun, ahli parlimen pembangkang Xavier Jayakumar disiasat di bawah undang-undang hasutan setelah mengkritik kerajaan kerana tidak mengadakan sidang parlimen penuh. Juga pada bulan Jun, personaliti radio Patrick Teoh didakwa di bawah undang-undang hasutan kerana penyiaran atas media sosial yang didakwa menghina royalti. Pada bulan Julai, seorang lelaki dijatuhi hukuman penjara 26 bulan kerana catatan media sosial yang dianggap menghina Islam. Steven Gan dari laman web berita Malaysiakini didakwa menghina mahkamah atas komen pembaca. Kerajaan juga menyiasat wartawan dari saluran berita Al Jazeera dan akhbar South China Morning Post atas laporan berasingan mengenai layanan terhadap pendatang di bawah kawalan pergerakan COVID-19. Pihak berkuasa juga menuduh lima aktivis kesatuan atas kesalahan melanggar MCO setelah mereka mengadakan demonstrasi aman memprotes amalan buruh yang tidak adil, penghapusan kesatuan pekerja dan peralatan perlindungan diri yang tidak mencukupi untuk pekerja hospital. Tuduhan kemudian dijatuhkan oleh mahkamah.

PENOLONG, PENCARIAN ASYLUM DAN MIGRAN

Tindakbalas kerajaan terhadap pandemik COVID-19 memberi kesan teruk terhadap pelarian, pencari suaka dan pekerja migran. Serbuan imigresen, yang melibatkan penangkapan dan penahanan, dilakukan di kawasan dengan populasi migran tinggi manakala semakin xenofobia meningkat. Wabak COVID-19 muncul di pusat tahanan imigresen, dengan lebih dari 600 orang dijangkiti. Pihak berkuasa menolak pelarian Rohingya yang tiba dengan kapal atau menahan mereka di tempat yang sesak. Pada bulan April, tentera laut menolak kapal yang membawa ratusan, termasuk wanita dan kanak-kanak. Pada bulan itu, sebuah kapal lain dengan beratus-ratus pelarian Rohingya di atas kapal yang didakwa ditolak diterima oleh pihak berkuasa Bangladesh. Walaupun kerajaan mengizinkan dua kapal mendarat pada bulan April dan Jun, para pengungsi ditahan. Sebilangannya didakwa atas undang-undang imigrasi, dan dijatuhi hukuman penjara dan hukuman sebat sebelum hukuman sebatan diketepikan. Tuduhan migran dalam kerja paksa dan tinggal di perumahan sempit melanda industri sarung tangan getah Malaysia, yang mengalami peningkatan permintaan semasa pandemik

COVID-19. Wabak jangkitan melanda kilang sarung tangan, dengan seorang pekerja dipecat setelah menimbulkan kebimbangan mengenai kesesakan. Wabak juga berlaku di tapak pembinaan.

PEMBELA HAK ASASI MANUSIA

Pembela hak asasi manusia menghadapi siasatan berikutan pertukaran kerajaan, termasuk ketua gabungan reformasi pilihan raya Bersih, Thomas Fann; aktivis antirasuah Cynthia Gabriel dari C4; dan Sevan Doraisamy dari organisasi hak asasi manusia Suaram. Pada bulan Julai, polis menyiasat Heidy Quah, pengasas NGO Refuge for the Refugees, setelah dia menyiarkan laporan mengenai keadaan mengerikan di pusat tahanan imigresen. Quah juga menerima ancaman online dan ini merupakan kebiasaan yang membimbangkan bagi pembela hak asasi manusia, terutamanya wanita, yang menghadapi gangguan dan kadang-kadang maklumat peribadi mereka diumumkan. Pihak berkuasa jarang menyiasat keganasan online.

ORANG LESBIAN, GAY, BISEXUAL, TRANSGENDER DAN INTERSEX (LGBTI)

Kerajaan terus menganiaya orang LGBTI. Pada bulan Julai, Menteri Hal Ehwal Islam Zulkifli Mohamad mengeluarkan kenyataan online yang memberikan “lesen penuh” kepada pihak berkuasa agama untuk menangkap dan “memulihkan” orang LGBTI. Pada bulan September, salah satu dari 11 lelaki yang didakwa atas tuduhan “percubaan melakukan hubungan seksual terhadap tatanan alam” pada tahun 2019 mengajukan semakan kehakiman terhadap undang-undang yang mengkriminalisasi perlakuan seksual sesama jenis. Kes ini berlanjutan pada akhir tahun.

ORANG ASLI/ASAL

Orang Asli dan Asal di seluruh negara terus terancam kehilangan tanah akibat pembangunan dan pembalakan. Pada bulan Februari, sebuah cadangan untuk menghapus perwartaan satu hutan simpan di negeri Selangor disambut dengan protes oleh masyarakat Orang Asli, yang takut rumah dan sumber pendapatan mereka akan terjejas. Pada bulan September, Orang Asli di negeri Pahang memprotes rancangan pembangunan tiga lombong nadir bumi.

KEKEBALAN

Pada bulan Ogos, kerajaan menarik RUU untuk membentuk suruhanjaya pengawasan polis yang dibentangkan oleh kerajaan sebelum pada tahun 2019, dan mengemukakan cadangan undang-undang baru yang dikritik secara meluas sebagai tidak efektif. Juga pada bulan Ogos, pemerintah mendedahkan bahawa dari Januari hingga Jun, orang kena tahan, termasuk dua anak, mati dalam tahanan imigresen. Tidak ada siasatan yang bermakna dijalankan atas kematian ini. Lebih banyak kes kematian dalam tahanan juga berlaku, termasuk Zeawdeen Kadar Masdan, warganegara India yang mati ketika ditahan oleh pihak berkuasa imigresen.

HUKUMAN MATI

Pada bulan Ogos Mahkamah Persekutuan mengisytiharkan hukuman mati mandatori tidak bercanggah dengan perlembagaan. Pindaan perundangan untuk memansuhkan hukuman mati mandatori, yang diusulkan di bawah kerajaan sebelumnya, belum diperkenalkan di Parlimen pada akhir tahun ini. Moratorium pelaksanaan hukuman mati masih berterusan.